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Nyomtatott és online sajtó 
 

     

     

Novák Katalin: szükségünk van Szerbiára az Európai Unióban 
2023. október 16. – MTI, MagyarNemzet, Hirado.hu, Demokrata, Vajma.info, PannonRTV, 

Index.hu 

Szükségünk van Szerbiára és a nyugat-balkáni országokra az Európai Unióban (EU) - mondta 

Novák Katalin köztársasági elnök hétfőn Tiranában, miután megbeszélést folytatott Ana 

Brnabic szerb miniszterelnökkel. A köztársasági elnök az úgynevezett Berlini folyamat 

csúcstalálkozójára érkezett hétfőn Albániába. Novák Katalin kiemelte: Szerbia és 

Magyarország erős stratégiai partnerek, és érdekünk, hogy Szerbia az EU-n belül legyen. 

Magyarország fontos szerepet játszhat a csatlakozási folyamatban, hiszen jól ismerjük a régiót, 

a kultúrát - fűzte hozzá. Magyarország támogatja Szerbia uniós csatlakozását, hiszen Szerbia 

az Európai Unió szerves része, értékei európai értékek, amelyet senki sem kérdőjelezhet meg. 

Az unió már sok hibát vétett a többi ország csatlakozásával kapcsolatban - hangsúlyozta. 

Hozzátette: mindannyian szembesülünk az Európába irányuló tömeges migráció kihívásával, 

és meg akarjuk védeni határainkat, ezért is kiemelten fontos Szerbia uniós csatlakozása. 

 

A román kormány suttyomban megnyirbálná a kisebbségek nyelvi jogait 
2023. október 16. – maszol.ro 

„Az RMDSZ minden eszközzel a magyar kisebbség jogait védi és gyarapítja. Ma 

megakadályoztuk a szenátusban a nyelvi jogaink csorbítását” – nyilatkozta Cseke Attila, az 

RMDSZ szenátusi frakcióvezetője azt követően, hogy a Szövetség javaslatára módosította a 

szenátus a kormány rendeletét, amellyel a műemlékek és emlékművek magyar nyelvű 

feliratozását akarta eltörölni. A hatályos törvény értelmében, amelyet az RMDSZ vívott ki 

korábban, magyarul is feliratozni kell az emléktáblákat, illetve a szobrokra, műemlékekre 

kihelyezett táblákat is, amennyiben azok magyar vonatkozásúak. Ezt a rendelkezést a jelenlegi 

kormány törölni akarta – hívta fel a figyelmet Cseke Attila. Turos Lóránd szenátor, a felsőház 

kulturális szakbizottságának tagja hozzátette: az RMDSZ módosítása továbbá kimondja, hogy 

a román nyelv után rögtön, második helyen kell szerepeljen a magyar felirat, nem utolsóként, 

a nemzetközi nyelvek után. Turos Lóránd kiemelte azt is: az RMDSZ javaslata, amelyet 

elfogadott a szenátus, nemcsak a törvényes lehetőséget teremti meg a műemlékek magyar 

feliratozására, hanem kötelezővé is teszi azt. A tervezetről a képviselőháznak is döntenie kell, 

és az államelnöki kihirdetést követően lép érvénybe.  
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https://magyarnemzet.hu/kulfold/2023/10/novak-katalin-szuksegunk-van-szerbiara-az-europai-unioban
https://maszol.ro/belfold/A-roman-kormany-suttyomban-megnyirbalna-a-kisebbsegek-nyelvi-jogait
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Ciolacu: kompromisszumra jutott Románia és Ukrajna a kisebbségek ügyében  
2023. október 16. – Krónika, maszol.ro 

Sikerült kompromisszumos megoldást találni Ukrajnával az országban élő románok jogait 

illetően – jelentette be Marcel Ciolacu miniszterelnök. A kormányfő a Prima News-nak 

nyilatkozva vasárnap este arról beszélt, hogy a részleteket kijevi látogatása során fogja 

bejelenteni. „Kompromisszumot kötöttünk a kisebbségekről is (...) Kijevben jelentem majd be 

Ukrajna miniszterelnökével közösen, mert a kisebbségi jogokat tükörintézkedések révén kell 

szavatolni. Amilyen intézményekkel és jogokkal rendelkeznek az ukránok Romániában, olyan 

jogokat akarunk Ukrajnában is. A román kisebbség sok tagja vesz részt az ukrajnai háborúban” 

– mondta Marcel Ciolacu. Megerősítette, hogy megállapodás született az ukrán féllel, és 

jelenleg tervezetek készülnek a szükséges törvénymódosításokról. Tükrözni kell ugyanazokat a 

jogokat, amelyek Romániában vannak, Ukrajna területén is, ami a kisebbségeket illeti. 

Ráadásul a moldáv nyelvnek nem szabadna többé léteznie, mert soha nem is létezett. Ez az 

Oroszországi Föderáció találmánya, főleg a Besszarábia területén élő románokat illetően, hogy 

ne románoknak, hanem moldovaiaknak hívják őket” – mondta Ciolacu. 

 

Nem jött be Dan Tanasă lépése Orbán Viktor és Kelemen Hunor ellen  
2023. október 16. – maszol.ro 

Sikertelen volt Dan Tanasă feljelentése Orbán Viktor és Kelemen Hunor ellen. A magyar 

miniszterelnök tavalyi, tusnádfürdői beszéde kapcsán tett panaszt a diszkriminációellenes 

tanács elutasította. Az ugyancsak Tanasă által feljelentett Zakariás Zoltán képviselő 

ugyanakkor pénzbírságot kapott egy interjúban tett kijelentése miatt.       Blogján számolt be 

néhány nappal ezelőtt Dan Tanasă arról, hogy az Országos Diszkriminációellenes Tanács 

(CNCD) még tavaly decemberben döntést hozott a Románok Egyesüléséért Szövetség (AUR) 

magyarellenes akcióiról ismert képviselő által vezetett Méltóságért Európában Polgári 

Egyesület (ADEC) panasza ügyében. Az ADEC Orbán Viktor magyar miniszterelnök tavalyi, 

tusnádfürdői beszédét kifogásolta, annak állítólagos rasszista jellege miatt. A Tanasă féle 

szervezet tavaly augusztusában tett panaszt a CNCD-nél Orbán Viktor és Kelemen Hunor. Az 

RMDSZ-elnök esetében az volt az ADEC problémája, hogy a politikus megvédte a 

miniszterelnököt, amikor azt rasszizmussal vádolták. De Zakariás Zoltán képviselőt is 

feljelentették Tanasăék egy az ügyben tett televíziós nyilatkozata miatt.  

 

Az erdélyi magyarság fele még nem kettős állampolgár  
2023. október 16. – szekelyhon.ro, maszol.ro 

Egy tavalyi, Románia 17 erdélyi megyéjében végzett felmérés szerint a magyar nemzetiségű 

felnőtt korú személyek 54 százaléka rendelkezik kettős állampolgársággal. Akik még nem, azok 

17 százaléka az elkövetkezőkben szeretné azt kérvényezni – közölte Nagy Zoltán, az Eurotrans 

és az Iskola Alapítvány képviselője Marosvásárhelyen, új székházuk megnyitóján. 
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https://kronikaonline.ro/belfold/ciolacu-kompromisszumra-jutott-romania-es-ukrajna-a-kisebbsegek-ugyeben
https://maszol.ro/belfold/Nem-jott-be-Dan-Tanasa-lepese-Orban-Viktor-es-Kelemen-Hunor-ellen
https://szekelyhon.ro/aktualis/az-erdelyi-magyarsag-fele-meg-nem-kettos-allampolgar
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Marosvásárhelyen hétfőtől új, korszerű helyszínen fogadják azokat, akiknek a kettős 

állampolgársággal, az ebből következő ügyintézéssel kapcsolatos kérdéseik vannak, különböző 

támogatásokat szeretnének igényelni, változásokat bejelenteni vagy útlevelet készíttetni. Eddig 

az RMDSZ megyei szervezete Dózsa György utcai székházában lehetett ezeket intézni, de az az 

épület nem volt alkalmas több tíz ember fogadására, sorban állásra. A Kossuth utca 18. szám 

alatti új irodák azonban már erre vannak berendezve. Az Iskola Alapítvány képviselőjeként 

Nagy Zoltán először arról beszélt, hogy a patinás, négyszintes épületet, amelyhez szép nagy 

udvar és azon egy kis játszótér is tartozik, tavaly vásárolta meg az alapítvány az örökösöktől, 

magyar állami támogatásból. A vásárlási ár a szükséges módosítások elvégzésével együtt 10 

millió lejt tett ki.  

 

Közös határ menti projektekről tárgyaltak 
2023. október 16. – Bihari Napló 

A Bihar Megyei Tanács közleménye szerint munkamegbeszélés céljából találkozott hétfőn 

egymással Nagyváradon Ilie Bolojan, a megyei tanács elnöke és Pajna Zoltán, a Hajdú-Bihar 

Vármegyei Közgyűlés elnöke. A tanácskozáson részt vett Bulcsu László, a közgyűlés alelnöke, 

Mircea Mălan, a megyei tanács alelnöke és Csomortányi István, Ilie Bolojan tanácsadója is. A 

tanácskozáson szó esett a két megye közti együttműködésről azon stratégiai projektekben, 

melyek a régió fejlődését szolgálják, valamint európai uniós pénzforrásoknak a lehívásáról a 

Románia–Magyarország Határon Átnyúló Program keretében. 

         
A Csemadok szorosabbá szeretné fűzni kapcsolatát az iskolákkal 
2023. október 16. – ma7.sk, Új Szó  

A Csemadok Érsekújvári Területi Választmánya kiemelt feladatának tartja, hogy az iskolás 

fiatalokat bent tartsa a szervezet kulturális vérkeringésében. Ennek érdekében szorosabbá fűzi 

kapcsolatait a járás iskoláival. A választmány elnöke Sztruhár Izrael Diána elmondta, a területi 

választmánynak az a feladata, hogy az iskolák számára megszervezze a Tompa Mihály Vers- és 

Prózamondó Verseny egyes fordulóit, megrendezi az ifjúsági és gyermekkórusok fesztiválját, 

valamint a kezdő kórusok fesztiválját is, ezt követően nincs kapcsolatuk az iskolákkal. A 

választmány tavaszi ülésére a polgármesterek mellett az iskolaigazgatókat is meghívtuk. Arról 

egyeztettünk, hogyan lehetne szorosabbá fűzni a kapcsolatunkat” – tájékoztatott az elnöknő. A 

kiállítás ingyenesen látogatható, a területi választmány vállalta, hogy a sofőrnek és a két 

múzeumpedagógusnak étkezést és szállást biztosít az itt tartózkodásuk alatt. Sajnos, több időt 

nem tudnak a járásunkban eltölteni, tőlünk Vágfarkasd és Pozsony irányában megy tovább a 

Petőfi-busz” – részletezte Sztruhár Izrael Diána. 
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https://www.erdon.ro/helyi-kozelet/2023/10/kozos-hatar-menti-projektekrol-targyaltak
https://ma7.sk/tajaink/a-csemadok-szorosabba-szeretne-fuzni-kapcsolatat-az-iskolakkal
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A népdalgyűjtő és a jó Isten esete – Ág Tibor Napokat tartottak a Zoboralján 
2023. október 16. – ma7.sk  

Nyolcadik alkalommal tartották meg az Ág Tibor Napokat a Zoboralján. A rendezvény az idei 

évtől a Csemadok országos rendezvénye lesz. A rendezvény alapötletét Bencz Margit, a 

Csemadok Gímesi Alapszervezete elnöke adta, aki Katona István néprajzossal közösen 

szervezte meg az első Ág Tibor Napokat a Csemadok alapszervezetek bevonásával, annak 

tiszteletére, hogy a néprajzkutató sokat gyűjtött a Felvidéken, Zoboralján is. Katona István 

szakmailag támogatja a rendezvényt, amely az idei évben egy széles összefogás eredménye. A 

Csemadok Országos Tanácsa megbízásából az idei Ág Tibor Napok főszervezője a gímesi 

alapszervezet volt, akik együttműködtek Gímes község önkormányzatával, a Feszty Árpád 

Művelődési Parkkal, a Zoboralja Múzeummal valamint a Nyitra Megyei Művelődési 

Központtal. A kétnapos rendezvény visszaemlékezéssel és gálaműsorral kezdődött. Bencz 

Margit, a Csemadok Gímesi Alapszervezetének elnökének megnyitója után Neszméri Tünde, a 

Csemadok ifjúságért felelős elnökségi tagja tartott ünnepi megemlékezést. 

 

Többé nem lehet innen elűzni Adamis Annát, ahogy a magyar embereket és a 

magyar kultúrát sem! 
2023. október 16. – felvidek.ma  

A gyöngyhajú lány akkordjaira kísérték le vasárnap délután Adamis Anna költőt, Kossuth-díjas 

dalszerzőt a gútai művelődési központ lépcsőin az intézmény előtti térre, ahol sor került az 

intézmény fennállásának 50. évfordulója, valamint az új névtábla leleplezése alkalmából 

rendezett ünnepi eseményre. Mint korábban megírtuk, Gúta város polgármestere, Halász Béla, 

a művelődési ház igazgatójával, Mayer Jánossal közösen, idén februárban keresték meg 

levélben a város szülöttét, az ikonikus dalszerzőt, azzal a kéréssel, hogy róla nevezhessék el a 

kultúrházat. Adamis Anna a felkérésre igent mondott, így október 15-én sor kerülhetett az 

intézmény névadó ünnepségére, melyen a gútai lakosok mellett jelen voltak a környék 

polgármesterei, meghívott vendégek, többek között Németh Péter, Magyarország helyettes 

konzulja is. 

 

Jön a II. Szlovákiai Magyar Diákfilmfesztivál 
2023. október 16. – felvidek.ma  

A múlt évi megmérettetésen felbuzdulva, idén újra megrendezésre kerül az immár II. 

Szlovákiai Magyar Diákfilmfesztivál. A verseny célja, hogy a fiatal felvidéki tehetségek 

elinduljanak a filmkészítés útján. Ma már nagyon sok diáknak van lehetősége videót készíteni 

és sokuknak remek ötleteik is vannak hozzá. Szeretnénk ezeknek a tanulóknak egy 

elrugaszkodó platformot nyújtani, hogy a tehetségük felszínre törhessen. A résztvevők 

összemérhetik tudásukat egymással, így tudnak szakmailag előre haladni, de meg is ismerhetik 

azokat, akik bár hasonló érdeklődési körrel rendelkeznek, mégis az ország különböző pontjain 

élnek. Az érdeklődő fiatalok két korcsoportban: 10-14 és 15-19 év, és három kategóriában: 

dokumentumfilm, rövidfilm, animációs film nevezhetnek. A fesztivál jelenlegi fő támogatója a 
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Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2023. október 17. 

. 

 

KULTMINOR Kisebbségi Kulturális Alap. A versenyzőket szakmai zsűri értékeli, akikkel a 

diákok a 2023 decemberében megrendezett gálaesten személyesen is találkozhatnak. A 

zsűrivel, támogatókkal és a gálaesttel kapcsolatos pontosabb információkat a későbbiekben 

tesszük közzé. 

Egy hét múlva már vonaton utazhatunk Szegedre 
2023. október 16. – Vajma.info 

A Srbija voz információi szerint október 23-án indul újra a vasúti közlekedés Szabadka és 

Szeged között. Szabadkán, a vasútállomás épülete felújításának a befejezéséig a 

teherpályaudvaron felállított ideiglenes peronnál szállhatnak fel az utasok a vonatra. Nyolc év 

szünet után lehet majd vasúton eljutni az egyik városból a másikba. Az ígéretek szerint, mivel 

az útlevélellenőrzés a vonatban lesz, sokkal rövidebb idő alatt lehet majd megtenni ezt a távot. 

A közlemény emlékeztet arra is, hogy közúti átkelés esetén gyakran több órát kell vesztegelni a 

szerb-magyar határon. 

 

Deli Andor: Aggasztó az uniós költségvetés állapota 
2023. október 16. – PannonRTV 

Az Európai Parlament a Stratégiai Technológiák Európai Platformjának (STEP) létrehozásáról 

szóló jelentést vitatta meg hétfői plenáris ülésén Strasbourgban. Brüsszel elhibázott 

iparstratégiája és felelőtlen költségvetési politikája miatt kialakult gazdasági válsághelyzet 

megoldásához az új eszköz nem járul hozzá, ezért a Fidesz képviselőcsoportja nem támogatja a 

kezdeményezést. Deli Andor, a Fidesz európai parlamenti képviselője a vita kapcsán kiemelte: 

„Mára egyértelművé vált, hogy az uniós költségvetés állapota nagyon aggasztó. A 

fizetőképesség fenntartásához a Bizottság újabb befizetéseket kér a tagállamoktól, miközben a 

magyarok pénzét politikai nyomásgyakorlás okán visszatartják. A Bizottságnak vissza kell 

térnie a kölcsönös tisztelet politikájához annak érdekében, hogy az uniós költségvetés 

vonatkozásában megoldás szülessen az elkövetkező hetek tárgyalásai folyamán.” Gyürk 

András, a Fidesz európai parlamenti képviselője, a vita során kijelentette, hogy az európai 

gazdaság súlyos válságban van. 

 

A hiányzó szakaszt is felújítják 
2023. október 16. – Magyarszo.rs 

Szerdán dr. Pásztor Bálint megtekintete a Ludas-Kispiac út felújítási munkálatait. Szabadkai 

város képviselő-testületének elnöke közösségi oldalán emlékeztetett arra, hogy annak ellenére, 

hogy az út csak 1837 méter hosszúságban tartozik Szabadka város területéhez, felújították a 

Magyarkanizsa községhez tartozó 2350 métert is, így 4187 méter hosszúságban készült el az út. 

Sőt, tárgyaltak arról is, hogy meglegyen a hiányzó 1036 métere is.  Hétfőn a köztársasági 

eszközökből elkezdődtek az utolsó szakaszra vonatkozó kivitelezési munkálatok is. Pásztor 

Bálint arról írt, jók a visszajelzések az úttal kapcsolatban, hiszen sokan azt mondták róla, hogy 
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az olyan, mint a reptéri kifutópálya. Szavai szerint Magyarkanizsa és a bánáti települések is 

közelebb kerültek Szabadkához. 

 

Harmincéves a szabadkai Népkonyha 
2023. október 16. – PannonRTV 

A Vöröskereszt szabadkai helyi szervezete által működtetett Népkonyha naponta 1200 

személyt lát el meleg étellel, illetve a nyári hónapokban ugyanennyi polgártársunknak biztosít 

ételcsomagot. A Népkonyha 1993 októberében kezdte meg működését Szabadkán, és az elmúlt 

évtizedekben több ezer rászorulón segített. A Népkonyha fennállásának harmincéves 

évfordulójáról tegnap a Vöröskereszt szabadkai székházában emlékeztek meg. Az ünnepségen 

felszólalt Miodrag Varo, a Vöröskereszt szakmunkatársa. – A szabadkai Vöröskereszt által 

működtetett Népkonyha harminc éve folyamatosan meleg étellel látja el a hátrányos helyzetű 

polgártársainkat. Ebben nagy segítségünkre van a város, amely az idén 36,7 millió dinárt 

különített el erre a programunkra, de egyéb donátoroknak, és az önkénteseinknek is hálával 

tartozunk. Országunkban naponta több, mint 32 ezer ember veszi igénybe a Népkonyhák 

szolgáltatásait, míg ez a szám Szabadkán 1200. 

 

Felújítják a felsőhegyi iskolát 
2023. október 16. – Magyarszo.rs 

Hétfőn délelőtt Felsőhegyre látogatott Czegledi Rudolf, Zenta község polgármestere, Juhász 

Attila, Zenta község tanácsának kultúrával és oktatással megbízott tanácstagja, hogy 

megtekintsék a Csokonai Vitéz Mihály Általános Iskola felújítási munkálatait. A vendégeket 

Ősz Szabó Norbert, a Felsőhegyi Önkéntes Központ elnöke és Gordán Kolos, az iskola 

igazgatója fogadta. A civil szervezet, a szülők, az iskola és az önkormányzat összefogásának 

köszönhetően a felsőhegyi iskola külsőleg teljesen megszépül. Czegledi Rudolf elmondta, hogy 

egy példaértékű összefogásnak köszönhetően részben megújul a felsőhegyi iskola homlokzata. 

Ősz Szabó Norbert elmondta, hogy tavaly a szülői tanács azzal az ötlettel kereste meg a 

Felsőhegyi Önkéntes Központot, hogy működjenek együtt és szervezzenek jótékonysági bált 

abból a célból, hogy a felsőhegyi iskola felújítását elősegítsék. 

           
Megidézett Kárpátalja, Hágókon innen és túl 
2023. október 16. – KISZo.net 

Kárpátaljai népzenészek a Hagyományok Házában. A közelmúltban a Kárpátaljai 

Kultúrkaraván programsorozat keretében megannyi híres, közkedvelt magyarországi zenész, 

előadóművész és egy maroknyi kárpátaljai közönség érkezett Kárpátaljára. Legutóbb változott 

a felállás, Kudlotyák Krisztina programvezetővel az élen a kultúrkaraván szervezésében 

jónéhány művész Budapesten, a Hagyományok Házában lépett fel a Megidézett Kárpátalja 

című produkcióban. A rendezvényen kárpátaljai népzenészek és táncosok mutatkoztak be a 

Magyar Állami Népi Együttes, illetve Pál István Szalonna és Bandája társaságában. Az 
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https://www.magyarszo.rs/vajdasag/szabadka/a.297573/Harminceves-a-szabadkai-Nepkonyha
https://www.magyarszo.rs/vajdasag/zenta/a.297568/Felujitjak-a-felsohegyi-iskolat
https://kiszo.net/2023/10/16/megidezett-karpatalja-hagokon-innen-es-tul-%e2%97%8f-karpati-igaz-szo/
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előadáson közreműködött a BorzsaVári zenekar, a Cifra Banda, a Csipkés Együttes, a 

Kárpátalja Néptáncegyüttes, a Kokas Banda, a Sodró együttes és a Viski Fricskák. A zenekarok 

egy-egy régiót „vállaltak fel”, így volt tiszaháti, viski, nagydobronyi, máramarosi, kalotaszegi 

válogatás, a Kárpátalja Néptáncegyüttes viski táncot adott elő. Az együtteseket házigazdaként 

Pál István konferálta fel, és mutatta be. 

 

Nógrádi György: Zelenszkij be akarja lakni Kárpátalját 
2023. október 16. – Magyar Hírlap 

Beregszászon óriási ukrán emlékműveket emelnek, cserébe megmaradhatnak a magyar 

emlékművek is – mondta Nógrádi György a Hír Tv Háború Ukrajnában című műsorában. 

Nagyon sok a magyar helyére, akik elmenekültek Kárpátaljáról, ukránok költöztek be – mondta 

Nógrádi György a Hír Tv Háború Ukrajnában című műsorában. A biztonságpolitikai szakértő 

elmondta, rengeteg bezárt szórakozóhelyet és ipari területet beindítottak, beindult a gazdaság. 

Kárpátalján van víz, gáz és működik az infrastruktúra – tette hozzá. Kiemelte, Zelenszkij be 

akarja lakni Kárpátalját, a polgármestereknek bele kell menniük a kompromisszumokba. 

Emlékeztetett, Beregszászon óriási ukrán emlékműveket emelnek, cserébe megmaradhatnak a 

magyar emlékművek is. A magyar kormány mindent meg fog tenni, hogy a magyarok helyzetét 

javítsák – hívta fel a figyelmet. 

 

Nagycsaládos összekötők találkozója Beregszászon 
2023. október 16. – Karpat.in.ua 

A Kárpátaljai Magyar Nagycsaládosok Egyesülete az elmúlt időszakban, a háborús helyzet 

ellenére számos programot valósított meg. Ezek között voltak támogató jellegűek, valamint 

olyanok, amelyek a közösség megtartására és építésére összpontosítottak. Az egyesületen belül 

természetesen vannak aktív és kevésbé aktív tagok, viszont fontos, hogy a helyi összekötők 

biztassák a tagcsaládokat a programokon való részvételre. Többek között erről is szó esett a 

nagycsaládos összekötők legutóbbi találkozóján, amelyet a beregszászi Ortutay Elemér 

Görögkatolikus Szakkollégiumban tartottak. Az összekötők találkozóján az elkövetkező időszak 

programjai is szóba kerültek. A Kárpátaljai Magyar Nagycsaládosok Egyesületének 

programjairól, illetve új tagcsaládok felvételéről, a szervezet közösségi oldalán kaphatnak 

információkat az érdeklődők. 

 

Ivan és Larisza Brovdi kiállítása az ungvári főkonzulátuson 
2023. október 16. – Karpat.in.ua 

Ivan és Larisza Brovdi művészházaspár alkotásaiból nyílt tárlat Magyarország ungvári 

főkonzulátusának aulájában. Az eseményre a művészdinasztiákat bemutató projekt keretein 

belül került sor. A kiállítás az idén márciusban elhunyt Ivan Brovdi szobrász, festő, fafaragó és 

neje Larisza Brovdi festőművész 15 festményét, kisplasztikáját mutatja be. Olekszandr Mondics 

festőművész elmondta, mindkét művésznek sikerült megőriznie egyedi stílusát. Karolina 

Brovdi elmondta, örül minden egyes lehetőségnek, amikor kiállíthatja szülei alkotásait. Ivan és 
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Larisza Brovdi művészházaspár alkotásaiból nyílt tárlat előzetes bejelentkezés alapján 

november 30-ig tekinthető meg az ungvári főkonzulátus aulájában. 

 

Szüreti mulatság Benében gyerekeknek 
2023. október 16. – Karpat.in.ua, karpataljalap.net 

Elődeink szokásainak és hagyományainak őrzése és továbbadása egyik alappillére a 

megmaradásnak. A szüreti hagyományokat felelevenítve szerveztek szüreti mulatságot 

gyerekek számára Benében október 15-én. A település magyar kormánytámogatásból felújított 

kultúrháza megtelt az ünneplőbe öltözött fiatalokkal és az őket kísérő büszke családtagokkal. 

Az eseményt a beregszászi Szent Kereszt Kórus összeállítása nyitotta meg. A kórus tagjai együtt 

és szólóban adták elő a megzenésített verseket és dalokat ‒ kiegészítve azokat lírai és prózai 

elemekkel ‒, melyeket Krajnik Irén kórusvezető, a Magyar Kultúra Lovagja válogatott össze. 

 

A Kőrösmezői kistérségbe látogatott a szlovák nagykövet 
2023. október 16. – Kárpátalja.ma 

A Kőrösmezői kistérségben tett látogatást október 13-án Marek Šafin, Szlovákia ukrajnai 

nagykövete. Erről a Kőrösi kistérség adott hírt hétfőn a Facebook-oldalán. Mint írták, a 

nagykövet látogatásának célja az volt, hogy az együttműködésről tartsanak megbeszélést Andrij 

Deljatincsukkal, Kőrösmező polgármesterével. A kistérség hálás a nagykövetnek, hogy – mint 

írták – az ilyen nehéz időkben is támogatják a kőrösmezői közösséget. 

 

Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2023. október 16. – Kossuth Rádió 

1848. október 16. A székely népfelkelés kezdete, a székelység csatlakozása az 1848-49-es 

szabadságharchoz. A történelembe Agyagfalvi Székely Nemzeti Gyűlés néven vált ismertté ez a 

nap.  A gyűlés helyszínén emelt monumentális emlékműnél minden évben megemlékeznek az 

itt élők. Lovas felvonulással, koszorúzással egybekötött zenés ünnepséget tartottak vasárnap 

az agyagfalvi réten. Ugyanitt ereklye- és emlékmúzeum is várta a látogatókat.  

 

1916. augusztus 27–28-án több ezer székely család hagyta el otthonát a román betörés elől 

menekülve gyalogosan, szekérrel az ország belső területei felé átmeneti menedéket keresve. 

Végül a hajdúk földjére érve befogadásra és átmeneti otthonra találtak a háború borzalmai 

közepette. Hajdúnánás egyike volt azoknak a településeknek, mely nyitott szívvel fogadta a 

menekülni kényszerült családokat. A város közössége 3200 főnek adott otthont, sok esetben 

https://life.karpat.in.ua/?p=165481&lang=hu
https://karpatalja.ma/karpatalja/kozelet/a-korosmezoi-kistersegbe-latogatott-a-szlovak-nagykovet/
https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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másfél-két évre. A befogadásról, és együttélésről sok évtizedig senki sem beszélt. 2011-ben 

rendezték meg előszőr Hajdúnánáson a Székely Menekültek emléknapját. Azóta már Székely 

Befogadás Emléknapjakét ünneplik.  

 

A Romániai Magyar Pedagógusok Szövetsége szombaton a szovátai oktatási központban 

tartotta díjátadó ünnepségét, amelyen köszöntőt mondott Szilágyi Péter, a Miniszterelnökség 

nemzetpolitikáért felelős helyettes államtitkára is.  

A rendezvényen 27 pedagógus részesült Ezüstgyopár életműdíjban, valamint 57 diákot 

jutalmaztak kiváló tanulmányi előmenetelükért, a humán és reál tantárgyversenyeken elért jó 

eredményeikért. A díjátadó a köszönet és elismerés ünnepe - mondta Burus -Siklódi Botond, 

az RMPSZ elnöke.  

 

Gyergyószentmiklóson, a Vaskertes Általános Iskolához tartozó Csillagszem Napközi Otthon 

és Óvoda negyven éve épült. Most az őszi szünet után teljesen megújulva, korszerű 

körülmények között fogadhatja a gyermekeket. A magyar kormány Kárpát-medencei 

óvodafejlesztési programja által felújított épületet a hétvégén adták át.  

 

Szüreti programmal, népművészeti kiállítással, kézműves foglalkozásokkal indította őszi 

programsorozatát a Nagyberegi Tájház. Az intézmény fennállásának 10 éves jubileumát 

ünnepli ebben az évben.  

 

Püspökszentelést tartottak szombaton a Szerbiai Református Keresztyén Egyházban, 

Bácsfeketehegyen. A nemrég megválasztott Harangozó Lászlóra áldást mondott az összes 

Kárpát-medencei református püspök, és köszöntőbeszédet tartott Novák Katalin köztársasági 

elnök is. Az eseményről Ternovácz István küldött összeállítást. 

 


